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摘要 

本研究旨在探究都市原住民學童族群認同、學習適應與職業自我概念之相關

研究，採取問卷調查法，以都市原住民四、五、六年級學童為取樣對象，計抽取

有效樣本數為210 位學童。研究工具為「學童適應量表」、「職業自我概念量表」、

「族群認同量表」等三種量表；以t考驗、變異數分析、積差相關及迴歸分析等統

計方法，進行資料資料分析與驗證假設。 

 

兹就研究結果歸納整理如下： 

一、 都市原住民學童學習適應情形中等，由高至低依序為學習方法、學習態

度、學習習慣、學習環境。 

二、 都市原住民學童學習適應整體上男優於女。都市原住民學童職業自我概念

整體上男女無差異。都市原住民學童在族群認同整體上男女無差異。 

三、 都市原住民學童學習適應之學習方法分量表六年級優於四年級，學習環境

層面四年級優於五年級。其他分量表無差異。都市原住民學童職業自我概

念不同年級無差異。都市原住民學童在族群認同不同年級無差異。 

四、 家庭社經地位較高之都市原住民學童，其學習適應、職業自我概念與族群

認同各總量表及各分量表均表現較佳。 

五、 都市原住民學童在學習適應與族群認同兩者具負相關。 

六、 都市原住民學童在職業自我概念與族群認同兩者無相關。 

七、 都市原住民學童在族群認同的預測分析中以學習適應的「學習環境」層面

與「學習習慣」層面的預測力較佳。 

 

 

關鍵字：都市原住民學童、族群認同、學習適應、職業自我概念 
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Abstract 

This study was to investigate study of the relationship among urban native 

elementary students’ ethnic identities , learning adjustment and vocational self-concept. 

It adopted the method of questionnaire survey, sampling 210 urban native elementary 

students of  4th ,5th  and 6th  grades. Questionnaire consisted three scales which were 

Ethnic Identities Scale, Learning Adjustment Scale and Vocational Self-concept Scale. 

T-test, ANOVA, Product-moment correlation, and regression analysis, were used for 

data analyze and verification hypothesis. Major findings and conclusions of this study 

were described as following. 

 

1 Urban native elementary students’ learning adjustment were in middle, in order 

for the learning method, the learning manner, the learning custom, the learning 

environment by from high to low. 

2 In whole urban native boys were better than girls in the learning adjustment. In 

whole vocational self-concept urban native boys and girls had no significant 

difference. In whole ethnic identities urban native boys and girls had no 

significant difference. 

3 Urban native 6th grade were better than 4th grade lementary students in the 

learning manner, and 4th grade were better than 5th grade in the learning 

environment. 

4 Highter socio-economic status’ urban native elementary students learning 

adjustment vocational self-concept.and ethnic identities were better than the 

lower ones. 

5 Urban native elementary students’ learning adjustment and ethnic identities 

were in inverse relation. 

6 Urban native elementary students’ vocational self-concept and ethnic identities 

had no significant relations. 

7 In the ethnic identities predicted analysis, the urban native elementary students 
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had better on learning environment and learning custom, in the sub-item of 

learning adjustment. 

 

 

 

Key word：native elemamtary student, ethnic identities, learning adjustment,  

 vocational self-concept 
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